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۳ سناریو درباره رفتار احتمالی 
کروناویروس در آینده

شــرق: مدیر بخش عفونی بیمارســتان مسیح  �
دانشوری با اشاره به ســناریوهای مختلف پیش رو 
دربــاره رفتار کرونا ویروس جدید، گفت: درباره رفتار 
احتمالی ویروس کرونا ســه احتمــال وجود دارد؛ 
ولی همواره باید بدبینانه ترین ســناریوها را در نظر 
بگیریم تا غافلگیر نشویم. پیام طبرسی، عضو هیئت 
علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، درباره 
پیش بینی رفتار ویــروس کرونا در آینده، اظهار کرد: 
برای پاسخ به این سؤال می توان به رفتار دو ویروس 
مشــابه این ویروس یعنی سارس و مرس اشاره کرد 
که درصد کشــندگی هر دو از کوویــد ۱۹ بالاتر بود. 
او ادامــه داد: به عنوان نمونه ویروس ســارس بعد 
از ایجاد یک اپیدمی نســبی در دنیا، خیلی ســریع و 
بعد از حدود شــش یا هفت ماه محو شد و تا امروز 
گزارش جدیــدی از آن نداریم؛ بنابراین یک احتمال 
این اســت که ویروس کووید ۱۹ نیز مانند ســارس 
خودبه خود محو شــود. این متخصــص عفونی با 
اشــاره به ویروس مشــابه مرس که در عربســتان 
شــروع شــد، گفت: این ویــروس نیــز در ابتدا یک 
اپیدمی وســیع ایجاد کرد؛ ولــی الان و بعد از چند 
ســال موارد تک گیر از آن گزارش می شود؛ بنابراین 
سناریوی بعدی درباره کروناویروس جدید این گونه 
اســت. او ادامه داد: ســناریوی بعدی این است که 
کووید ۱۹ مانند ویــروس آنفلوانزا در طبیعت باقی 
مانده و انتقال فرد به فرد آن در طول سال های آینده 
ادامه داشته باشــد. به گفته این متخصص عفونی، 
در علم پزشکی همواره باید بدترین فرضیه ها را در 
نظر داشته باشیم تا مانند این ویروس جدید غافلگیر 
نشــویم. به عبارت دیگر اطلاعات اول منتشر شده از 
چین یک بیماری خفیف را گزارش می کرد؛ ولی بعد 
که ظاهر شــد، دیدیم که خیلی هم خفیف نبوده و 
یک بیماری با کشــندگی بالا بوده و میزان مرگ و میر 
آن ۱۰ برابر بالاتر از آنفلوانزاســت. طبرسی با تأکید 
بر اینکه رفتارهای بهداشــتی آموزش داده شــده و 
شــکل گرفته در این دو ماه باید ادامه داشــته باشد، 
گفت: به عبارت دیگر طرح فاصله گذاری اجتماعی 
به ویژه الان که کســب وکارها شــروع شده و در آن 
هجــوم و ازدحــام جمعیت در برخــی مراکز دیده 
می شــود، باید بیش از پیش از ســوی مردم رعایت 
شــود. او ادامــه داد: به عنــوان نمونــه زمانی که 
می بینیم مرکز و محلی مانند بانک شــلوغ اســت، 
باید بگذاریم خلوت شــده و ســپس داخل شویم؛ 
وگرنــه با وجود ازدحام در بانــک اگر حتی یک نفر 
ناقل یا بیمار باشد، سریعا انتقال در کل آن مجموعه 
صورت می گیرد. این متخصــص با بیان اینکه برای 
زندگــی عادی بایــد همه این اصول رعایت شــود، 
گفت: البتــه الان در کل دنیا و به ویژه آمریکا و اروپا 
پیش بینی شــده که طرح فاصله گــذاری اجتماعی 
دســت کم تا ســال ۲۰۲۲ ادامه پیدا خواهد کرد. به 
عبارت دیگر تجمعــات، کنفرانس ها، گردهمایی ها 
و دیگــر تجمعات ممنوع خواهــد بود و باید به این 
نوع زندگی عادت کنیم. در این مسئله رعایت اصول 
بهداشتی بسیار مهم است. این عضو هیئت علمی 
دانشــگاه با بیان اینکه آرزوی همه ما این است که 
این ویروس مانند ســارس خودبه خود از بین برود، 
گفــت: با این حال بایــد ســناریوهای بدبینانه را هم 
در نظر داشــته باشــیم؛ چراکه ممکن اســت سال 
آینده بــا موج جدیــدی از بیماری روبه رو شــویم. 
مدیر بخش عفونی بیمارســتان مســیح دانشوری 
با اشــاره به روزه گرفتــن بیمــاران و بهبودیافتگان 
در همه  گیــری کرونا،  اظهار کرد: بیمــاران مبتلا به 
کووید ۱۹ بعد از بهبودی به غیر از داروهایی که قبل 
از بیماری مصرف می کردنــد، دیگر دارویی مصرف 
نمی کنند. با این حال مسئله مهم درباره این بیماری 
دوران نقاهــت طولانی آن و ضعــف و بی حالی و 
بی اشتهایی شدید بیمار اســت؛ بنابراین افرادی که 
تازه بیمار شــده اند، با ضعف و بی اشتهایی روبه رو 
هســتند و ممکن اســت روزه گرفتن در روزهای اول 

برای آنها ضرر داشته باشد.  

خبر

حریرچی خبر داد
کاهش ۷۰درصدی مرگ و میر 

ناشی از کرونا
شــرق: معاون کل وزارت بهداشــت دیروز و در  �

نشــت خبری خــود از کاهش بیــش از ۵۰ درصد 
مــوارد بســتری و ۷۰ درصد مرگ و میرهــای کرونا 
نسبت به زمان اوج بیماری خبر داد. ایرج حریرچی 
در نشســت خبری با اصحاب رســانه کــه از طریق 
ویدئوکنفرانس برگزار شد، دراین باره گفت: نسبت به 
زمان اوج بیماری، بیش از ۵۰ درصد موارد بســتری 
و ۷۰ درصــد مرگ ومیرهــا کاهش یافته اســت. در 
اکثر اســتان ها روند چشمگیر نزولی داریم. او گفت: 
تأکید می کنم کــه هرگونه غفلتی می تواند عوارض 
جبران ناپذیری داشــته باشــد. به طور واضح عرض 
می کنم تا زمان کشــف دارو در طول یک سال آینده، 
تا دو یا ســه اپیدمی دیگر خواهیم داشت. حریرچی 
اشــاره کرد: ما قبل از کرونا، دو میلیون و ۳۵۰ هزار 
بار مراجعه به بیمارســتان ها داشــتیم. این در ماه 
گذشته کاهش قابل توجهی داشته است. ما سالانه 
۱۵ میلیون بار واکسیناسیون انجام دادیم که اکنون 
این آمار کاهش پیدا کرده اســت. ایــن می تواند در 
ابتلا به آنفلوانزا تا دیفتری و کزاز تأثیر داشته باشد. 
او درباره کمبود خون بیان کرد: ما در اواخر اســفند 
ماه در تأمین خون به بحران خوردیم. اکنون اعمال 
جراحی ما در بیمارســتان ها آغاز شده است و ما به 
خون نیاز داریم. از بهبودیافتگان خواهش می کنیم 
که بعد از بهبودی به اهدای پلاســمای خون اقدام 
کنند. حریرچی دربــاره داروهای تقلبی گفت: هیچ 
دارویی برای کرونا تولید نشده است. تمام داروهای 
دیگــر یا بی اثرند یــا کم اثر. تجویز هر نــوع دارویی 
خارج از پروتکل وزارت بهداشــت ممنوع اســت. 
مــردم به خدمتگــزاران خود در وزارت بهداشــت 
اعتماد کنند. او بیان کرد: هشــدار جــدی بنده این 
اســت که هر دارویی خارج از سیســتم امن توزیع 
دارو، ممکــن اســت قاچاق، بی اثر یا تقلبی باشــد. 
مردم منابــع مالی خود را صرف ایــن اقلام نکنند. 
توصیه های بی اســاس از اپیدمی کرونا بیشتر است. 
اکثر مطالبی که در فضای مجازی مطرح می شــود، 
بی اساس است. معاون کل وزیر بهداشت بیان کرد: 
مترو تعطیل شود، کسانی که خودرو ندارند چگونه 
تردد کنند؟ ما باید یک تصمیم کلی بگیریم و نقد و 
نظراتمان بر مبنای این تصمیم باشد. ما نمی توانیم 
مترو را تعطیل کنیم و از پرســتاری که ســه میلیون 
تومان حقوق می گیــرد بخواهیم بــا آژانس بیاید. 
حمل ونقل عمومی شریان حیاتی کسب وکارهاست، 
ولی بالقوه خطرناک ترین مسیر انتقال بیماری است. 
ما باید این خطر را بپذیریم و اولویت تمهیداتمان را 

برای آن بگذاریم.

آزمایش موفقیت آمیز واکسن کرونا 
روی میمون ها

تســنیم: چینی ها اعــلام کردند آزمایش واکســن  �
کرونا روی میمون ها مثبت بــوده  و مانع از ابتلای آنها 
به ویروس شــده  است. بعد از انتشار اخبار مختلفی از 
ساخت واکسن کرونا و کارآزمایی آن، هنوز هیچ نتیجه 
قطعی ای از ساخت این واکسن برای انسان اعلام نشده 
اســت اما در میان این اخبار، چینی هــا اعلام کرده اند 
که توانســته اند واکسنی بســازند که از ابتلای میمون 
به ایــن ویروس جلوگیری کند. این واکســن از ویروس 
غیرفعال کرونا ساخته شــده است و فرمول به کار رفته 
در آن یک فرمول قدیمی اســت. بعــد از آزمایش این 
واکســن تا الان هیــچ عوارضــی در میمون ها گزارش 
نشده اســت. میمون های استفاده شده در این آزمایش 
از نــوع «ماکاک» بوده و ســه هفتــه از انتقال ویروس 
به آنها گذشته اســت و هنوز نشانی از عفونت در آنها 
نیست. این آزمایش روی میمون ها با دوزهای مختلفی 
از واکسن صورت گرفته اســت؛ میمون هایی که از دوز 
بالای واکســن برای آنها اســتفاده شــده هیچ اثری از 
عفونــت نداشــتند و میمون هایی کــه دوز کمتری در 
واکسنشان مورد استفاده قرار گرفته، مقدار قابل کنترلی 
عفونت در بدنشان وجود داشته است. نتایج این تحقیق 

در ۱۹ آوریل در سرور bioRxiv منتشر شده است.

آمار مبتلایان کرونا
 به ۸۹۳۲۸ نفر رسید

شرق: رئیس مرکز اطلاع رسانی وزارت بهداشت از  �
شناسایی هزارو ۱۳۴ بیمار جدید مبتلا به کووید۱۹ در 
کشــور خبر داد. کیانوش جهانپور دیروز درباره آخرین 
آمار مبتلایان به بیماری کرونا گفت: از جمعه تا شنبه 
ششم اردیبهشت ۱۳۹۹ و بر اساس معیارهای قطعی 
تشخیصی، هزارو ۱۳۴ بیمار جدید مبتلا به کووید۱۹ در 
کشور شناسایی شده است و مجموع بیماران کووید۱۹ 
در کشور به ۸۹ هزارو ۳۲۸ نفر رسیده است. او گفت: 
متأســفانه در ۲۴ ساعت گذشــته، ۷۶ بیمار کووید۱۹ 
جان خود را از دست دادند و در مجموع جان باختگان 
این بیماری به پنج هزارو۶۵۰ نفر رسید. جهانپور ادامه 
داد: خوشبختانه تاکنون ۶۸ هزارو ۱۹۳ نفر از بیماران، 
بهبود یافته و ترخیص شــده اند و ســه هزارو ۹۶ نفر 
از بیمــاران مبتلا به کووید۱۹ در وضعیت شــدید این 
بیماری تحت مراقبت قــرار دارند. او گفت: همچنین 
تاکنون ۴۱۰ هزار و ۷۵ آزمایش تشخیص کووید۱۹ در 
کشور انجام شده است. ســخنگوی وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی افزود: اگرچه بیماری در فاز 
مدیریت شــده قرار دارد اما برای اینکه شــاهد شرایط 
بهتری باشــیم، مســلما نیازمند رعایت فاصله گذاری 

اجتماعی و در خانه ماندن هستیم.
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شــرق:  اینســتاگرام، دوباره اکانت امیرحســین مقصودلــو معروف به 
«تتلو» را بســت. این بار هم صحبت های جنسیت زده و مستهجن تتلو 
بــود که واکنش و اعتراض بســیار زیادی را در پی داشــت و در نهایت 
اعتراض ها منجر به واکنش اینســتاگرام شــد. در روزهای گذشــته این 
خواننده جنجالی در چند اســتوری نوشــت که قصد دارد «حرمسرای 
ســلطان» راه اندازی کند و از دختران ۱۵ تا ۲۰ ســاله خواســت که به 
«حرمسرای» او بیایند. در هفته های گذشته لایوهای امیر تتلو که حتی 
یک بار رکورد جهانی اینستاگرام با ۶۴۰ هزار بیننده را جابه جا کرده بود، 
بسیار خبرساز شــده بود. پای کســی نبود که به لایو و استوری های او 
باز نشــود. او حتی بــا آوردن نام علی کریمی، بازیکن ســابق فوتبال و 
توهین به او و درخواســت از هوادارانش بــرای حمله به علی کریمی 
توانســته بود بیشــتر از گذشــته توجهات را به ســمت خودش جلب 
کند. اســتوری های مستهجن این کاربر اینســتاگرام، با واکنش منفی و 
شــدید برخی کاربران توییتر و روزنامه نگاران ایرانی و ترک مواجه شــد 
و در نهایت به مسدودشــدن اکانت تتلو در اینســتاگرام انجامید. البته 
عده ای هم معتقدند اعتراضات و گزارش هواداران تیم پرســپولیس به 
اینستاگرام بود که باعث مسدودشدن صفحه او شد. اما این پایان ماجرا 
نیســت و خبرها حاکی از آن اســت که روزنامه نگاران و فعالان مدنی 
ســاکن در ترکیه، پیگیری های حقوقی علیه او را در دست اقدام دارند. 
مســئله تنها به ایرانیان ختم نمی شــود؛ یک روزنامه نگار مشهور ترک 
نیز در توییتی از پلیس امنیت ترکیه خواســته اســت که با این خواننده 
برخورد کند. این دومین بار است که اکانت او بنا بر گزارش های مردمی 
و به صورت رســمی مســدود می شــود. مهرماه ۹۸ نیز پس از انتشار 
گزارش هایی درباره انتشــار محتوای مســتهجن، اکانت او بســته شد. 
پیش تر هم امیر مقصودلو به واســطه دستگیری در ایران، حساب خود 
را در اینســتاگرام تعطیل کرده بود. تتلو از جمله افرادی اســت که در 
تمامی این ســال ها با ایجاد حاشیه توانسته اســت در صدر اخبار قرار 
بگیرد. درواقع کســب وکار او در ایجاد حاشیه است و علاوه بر محتوای 
ترانه هایــش، پســت ها و ویدئوهــای جنجال برانگیزی در شــبکه های 

اجتماعی منتشر می کرد.
در چهار ســال گذشــته، به نظر می رســد امیر مقصودلــو به دلیل 
فشــارهایی کــه پــس از تلاش هایش بــرای گرفتن مجــوز در ایران و 
همچنین ورزش و فوتبال حرفه ای دنبال کردن را تحمل کرد، همچنین 
به دلیل اســتفاده از مــواد روانگردان، تعادل روحــی و روانی خود را 
از دســت داده. در کنار این ماجرا البته داشــتن میلیون ها فالوئر که به 
دســتور او بغبغو می کنند یا لایو او با ســلبریتی های زرد اینســتاگرامی 
نزدیک به ۷۰۰ هزار بیننده به خود می بیند، خودشــیفتگی بســیار او را 
دامن زده. او دســت به هر کاری که می زند، حاشــیه می آفریند. بعد از 

مدت ها خروج از کشــور و برگزاری کنسرت در گرجستان، صحبت ها و 
حرکات او روی سن واکنش ایرانیان ساکن گرجستان را به دنبال داشت.  
امیر تتلو برای گرفتن مجوز حاضر شــد به بازی های سیاسی تن بدهد، 
هرچند او قول های مســاعدی برای برگزاری کنسرت حتی در مشهد را 
گرفته بود، اما اینها هیچ کدام برای او گرفتن مجوز را به دنبال نداشــت. 
هرچند تتلو تنها خواننده ای بود که توانســت روی یک ناو نظامی ایران 
موزیــک اجرا کنــد، اما با وجود اینها نتوانســت تأیید وزارت ارشــاد را 
دریافت کند. دســتگیری در ایران، توهین به بازجو، فرار از کشور، توهین 
به خانواده آتنا، دختر کشته شده پارس آبادی، توهین به همکارانش در 
حوزه موســیقی، ارتباط با قماربازهای معروف اینستاگرامی، توهین به 
بخش عمده ای از چهره های سرشــناس ایرانی و صدالبته توهین های 
جنسیتی و استوری های ضدزن امیر مقصودلو هرگز باعث طردشدن او 
نشده است. طرفداران او که عمدتا نوجوانان هستند، به طرز عجیبی به 
سمت او گرایش دارند. هنجارشکنی های تتلو، استایل عجیب وغریبش 
و همچنین افسارگســیختگی او و البته هوشش در پیداکردن مخاطب 
باعث می شــود که بتواند بعد از هرباری کــه به هر دلیلی صفحه اش 
مسدود می شــود، در زمانی هرچند اندک به فالوئرهای میلیونی دست 

پیدا کند.
آرمین ۲۸ ســاله یکی از طرفداران امیر تتلوست. او در شهرک غرب 
تهران نمایشــگاه ماشــین دارد و زمانی به امیر مقصودلو نزدیک بوده. 
آرمین می گوید زمانی کــه تتلو در ایران بود، این طرفدارانش بودند که 
خرج زندگی او را فراهم می کردند. او می گوید: «امیر تتلو تنها موسیقی 
خودش را گوش می کند، ساعت خواب و زندگی اش تقریبا شبانه است 
و بــه صورت مداوم ورزش می کند. من و برادرم بســیار او را دوســت 

داشــتیم و به او یک ماشــین هدیه دادیم. یک ماشین کوپه که آن زمان 
قیمتش بسیار بالا بود. تتلو ۴۸ ساعت بعد پیش ما  آمد و گفت ماشین 
شاســی بلندی می خواهد که قیمتش از ماشــین اهدایی ما کمتر بود، 
دلیلش را پرســیدیم و گفت چون می خواهد همه رفقایش در ماشین 
جا شــوند! او واقعا فکر می کند فرد انتخاب شــده ای اســت و در باور 
خودش ابرقهرمان اســت. با همه اینها نمی شود منکر جذابیتش شد. 
بااستعداد است و همه اینها می تواند باعث شود که ما دوستش داشته 
باشــیم. او هر چیزی که بخواهد، هوادارانــش برایش فراهم می کنند. 
تنظیم موزیک هایش، تهیه پوســتر، خرج روزانه زندگی در ترکیه، هزینه 
دراگ هایی که مصــرف می کند، همه اینها توســط هوادارانش فراهم 
می شــود و خودش هم مشکلی ندارد که اینها را بگوید. در صفحه اش 
بــا عتاب و خطــاب با هوادارانــش صحبت می کنــد و می گوید چون 
موزیک به آنها می دهد و با موزیکش فاز می گیرند به او مدیون هستند 
و اینها را دوســتدارانش باور می کنند. در اســتوری هایش هر چیزی را 
که بخواهد اعلام می کند. می گوید برای موزیکم کاور بســازید، در کمتر 
از ۲۴ ســاعت هزاران کاور به دستش می رسد، پول بخواهد، هر چیزی 
بخواهد، هوادارانش به او می دهند . شــما فکر می کنید بســتن اکانت 
او فایده دارد؟  قطعا ندارد، در کســری از ثانیه دوباره هوادارانش به او 

متصل می شوند».
در هفته های گذشــته،  پــای آرات، کودک ورزشــکار ایرانی هم به 
لایــو تتلو باز شــده. او که زیر نظر پــدرش ورزش می کند، باعث اصلی 
توهین ها به علی کریمی توســط تتلو شد. در لایوی که به نظر می رسد 
صحبت های آن از پیش هماهنگ شــده بود، پــدر آرات از بی توجهی 
کریمی نســبت به فرزندش گلایه کرد؛ چیزی که گویــا تتلو را هم آزار 
می داد. همین باعث حملــه کاربران به کریمی و همچنین توهین های 
مستهجن و مداوم تتلو به این بازیکن فوتبال شد. مطابق نظرات کاربران، 
تمام ایــن جنگ ها جنگی زرگری اســت و دعوای تتلو بــا خواننده ها، 
قماربازها و حتی لایوهایش برای کســب درآمــد در مقیاس بزرگ تری 
است. اما آن چیزی که حائز اهمیت است، کاربرانی هستند که با وجود 
همــه این معضلات اخلاقی، دنبال کننده او هســتند. همین حالا کافی 
است در صفحات ســتاره هایی که او را قضاوت کرده اند چرخی بزنید، 
نظرات کاربران آنها در اختیار نزدیکان امیر مقصودلوست؛ مرد جوانی 
که به نظر می رســد نیاز به روان درمانگری دارد، اما کسی از دوستانش 
هرگز حاضر نبوده قدمی برای درمان کســی که استعدادش انکارناپذیر 
اســت بردارد. نان آنها در هنجارشــکنی های مرد جوانی اســت که به 
علت کاریزماتیک بودنش در میان جوانان می توانســت قدم های مثبتی 
بردارد. اما حالا افیون خطرناکی برای نوجوانانی اســت که می خواهند 

بی پروابودن و آزادبودن را به روش او تجربه کنند.

خبــری را شــنیدم دال بــر آنکه برنامــه عمران 
ســازمان ملل متحــد (UNDP) و جامعــه اقتصاد 
اروپایی (EU) بر آن هســتند که ۱۰ میلیون یورو را به 
احیای تــالاب هامون اختصاص دهند. هرچند چنین 
اقدامی برای کارشناســی که نانش در سیلاب است 
باید خوشایند باشد.  من را ۳۷ سال به عقب برد و بر 
آن داشت به اجحافی که گروهی خدمتگزار ساده دل 
بــه آن تالاب و مردمی که از قبــل آن زندگی «بخور 
و نمیر» شرافتمندانه  ای داشتند روا کردند، بیندیشم.

سرشار و پرآب شــدن تالاب هامون در سال هایی 
کــه آبخیز هیرمند در افغانســتان از بــاران و برفی 
فراوان برخوردار بود، ساکنان زابل و برخی روستاها 
و عشــایری را که در پایاب آن تالاب می زیستند، در 
معرض خطر قرار می داد. جوانان پرشور ما، شاید با 
مطالعه تاریخ سیســتان و توجه به گفتاری منسوب 
به بیهقی: «شرایط آبادانی سیستان در سه بند بستن 
نهاده آمد: بســتن بند آب، و بستن بند ریگ، و بستن 
بند مفســدان. هرگاه این سه بند اندر سیستان بسته 
باشــد، اندر عالم هیچ شــهر به نعمت و خوشــی 
سیستان نباشــد، و تا همی بستند چنین بود و چون 
بندند چنین باشــد، و روزگاران را قوام باشد»، بر آن 
شدند که با بســتن بندی زابل و مناطق سیل گیر آن 
را از آســیب این نعمت الهی در امان دارند. از آنجا 
که سیل بند برپاشــده دوام نیاورد، چاره را در ایجاد 
آبراهه  ای دیدند که آب افــزون بر ظرفیت تالاب را 
به رود سر شــیله و از آنجا به افغانستان بفرستند. 
آنچه ایشان نیندیشــیده بودند، سستی بسیار خاکی 
اســت که آبراهه در آن ساخته شده بود. فرسایش 
پس رونده می توانســت (و شاید هم رخ داده باشد) 
تا ژرف ترین بخش هامون رفته و آبی را در آن باقی 

نگذارد. 
مــن در روز ۱۹ بهمن ۱۳۶۱ برای بررســی امکان 
گسترش ســیلاب به زابل رفتم. راهنمای خردمند و 
به گفتــه آن روز ي ها «متعهد» مــن، مهندس بهمن 
صائمی، با نگرانی بســیار برایم گفت و مرا به دیدن 
فاجعه  ای در حال رخ دادن برد. نکته بسیار آموزنده 
آن بــود که بــاد ۱۲۰روزه سیســتان آب دریاچه را تا 
نزدیک هشــت کیلومتر به ســوی جنــوب و جنوب 
باختری رانده و مرتعی را به پهنای هشــت کیلومتر 
و طــول چندصــد کیلومتر آبیاری کــرده و برای دام 
منطقه علوفــه تهیه می کند. افزون بــر آن، هزاران 
گاو در تالاب چریده و ماهی های بســیاری از آن صید 
می شد. به پیشنهاد ایشان نزد آقای مظفری، فرماندار 
زابل و پــس از آن خدمت حضرت حجت الاســلام 
بیانی، امام جمعه وقت زابل رســیده و ایشــان را از 
برخی پیامدهای ناگوار تجاوز به دریاچه آگاه کردیم. 
حضرت امام جمعــه با مهربانی و حوصله بســیار 
درددل ما را شــنیده و قول دادند موضوع را پیگیری 
کنند. نکته جالب اســتدلال مجریان برای قانع کردن 
حضرت ایشــان بود: ما با هلیکوپتر منطقه را بازدید 

کرده ایــم! مراتــب به صورت شــفاهی در تاریخ ۲۵ 
بهمن ۱۳۶۱ در مشهد به استحضار آقای دکتر زالی، 
وزیر وقــت کشــاورزی و متعاقبا از طریــق گزارش 
کتبی مؤسســه تحقیقات جنگل ها و مراتع به وزارت 
نامبــرده اطلاع داده شــد. آخر شــب روز بعد نیز با 
آقایان میرمحمدی ریاســت مؤسسه مزبور، اردکانی، 
ریاست کشاورزی استان سیستان و بلوچستان و آقای 
فاضل که سمت ایشان را فراموش کرده ام، در ارتباط 
با تالاب هامون نشســتی برقرار شــد و گزارشی تهیه 
کردیم. خوشبختانه مســئولان آن زمان پیگیر قضیه 
شــده و آقای دکتر بهروز ملک پــور و اینجانب را در 
تاریخ ۲۴ اســفند ۱۳۶۱ به زاهدان فرســتادند. در آن 
روز و روز بعد با گروهی از مسئولان، از جمله ریاست 
ســازمان آب منطقــه  ای موضوع را مطــرح کرده و 
خواســتار برگرداندن آبراهه به وضع پیشــین شدیم. 
کارمنــدی که از دبی ورودی دریاچه خبر داشــت، با 
اجازه رئیس خود فــاش کرد که گاهی اندازه جریان 
ورودی هــزار مترمکعــب بر ثانیه اســت که خروج 
آن از آبراهــه تخلیــه می توانســت فاجعه  برانگیــز 
باشــد. خوشبختانه تصمیم نهایی بر آن شد که حفر 
نهر تخلیــه را موقتا متوقف کننــد. از آنجا که آقای 
سجادی ریاست ســازمان آب منطقه  ای عازم تهران 
بودند و جلسه را پیش از نگارش صورت جلسه ترک 
کردند، آقای دکتر بهروز ملک پور صورت جلسه را در 

هواپیما به امضای ایشان رساندند.
از بازســازی راه خروجی دریاچه بی خبرم و فکر 
نمی کنــم توانســته باشــند آن را به وضــع پیش از 
ســال های پیروزی انقلاب در آورده باشــند. به هیچ 
وجه منکر تجربه نیســتم؛ به گفته استادی: «املاي 
ننوشــته غلط ندارد» اما یادگیــری از طریق آزمون و 
خطا، برای کارهایی بزرگ که پیامدهای ناگوارشــان 
ســال ها دامن گیر کشور است، پســندیده نیست. طنز 
تلخ قضیه اینجاســت که در برخی برنامه ها به جای 
«آزمون و خطا»، «خطــا و خطا» و... جایگزین روش 

پیشین می شود.
اینجانب بیش از نیم سده است که درباره سیلاب 
و نقشی که مهارکردن آن در تأمین آب، کاهش مرگ 
و زیان های ســیل بردگی، حفظ خاک هــای آبخیزها 
و کشــتزارها، تثبیــت شــن های روان، افزایش تولید 
دیم زارهــا دارد، پژوهش می کنم، امــا با وجود تأیید 
ســازمان های علمی داخلی و خارجی (نشان درجه 
۳ پژوهش، مــدال مالکیت معنــوی جهانی، جایزه 
خوارزمی، جایزه اســکان بشــر، جایزه رودخانه های 
بزرگ ســاخته دست بشر، یونســکو) و تأیید بالاترین 
مراجع ملی (رهبر معظم انقلاب در ۱۷ اردیبهشــت 
۱۳۸۷، دانشگاه شیراز و شادروان آیت االله رفسنجانی 
که دربــاره آن اعلام کرد: «طرح ایســتگاه تحقیقات 
پخش ســیلاب و طــرح آبخوان داری کوثر فســا، با 
توجه به موفقیت های خــود می تواند به عنوان یک 
الگو در کشــور مطرح شــود»، ۱۳ اردیبهشت ۱۳۷۵ 

گربایگان)، هنوز قدر آبخوان داری شــناخته نشده و 
حرمت کارهای انجام شده را نگه نمی دارند. 

شــاید مهم تریــن دلیــل ایجــاد حلبی آبادهــا 
کوچ روســتاییان به حاشــیه شــهرها، کم شدن آب 
(خشــکیدگی کاریزهــا و چاه ها) و عشــایر (کمبود 
علوفه و کاهش ســطح مراتع) آنها باشــد. هدف 
والای آبخــوان داری بازگردانــدن روســتاییان بــه 
خانه شان و عشــایر به چراگاه هاست. هر زمینی در 
ســطح پهناور ایران که در آنجا طرح آبخوان داری 
اجرا شــده، توانســته اســت چندین خانــوار را در 
روســتاهای تحت تأثیر ســیلاب مهارشده در محل 
نگه دارد. درد تازه این پیرمرد، تجاوز شــرکت نفت 
به طرح آبخوان داری اهرم در اســتان بوشهر است. 
گذراندن لوله نفت از محل اجرای طرح مزبور که در 
سال ۱۳۷۴ با راهنمایی اینجانب و همت همکاران 
استان بوشــهر اجرا و مراقبت شــده و برنامه های 
تحقیقاتــی درازمدت در آن اجرا می شــود، نه تنها 
روســتاهای متمتع از آن را محــروم می کند، بلکه 
آنها را با خطرهای ناشــی از ســیل روبه رو می کند. 
این همه در حالی اســت که رهبــر معظم انقلاب 
اندیشه اقتصاد بدون نفت در سال ۱۴۰۰ خورشیدی 
را در دهه ۱۳۸۰ مطرح فرموده و برنامه ریزی برای 
تحقق آن را خواســتار شدند. کشاورزی و دامپروری 

بخشــی مهــم از اقتصاد منظــور نظر را تشــکیل 
می دهد. اکنون انتقال همــان مایع که قرار بوده بر 
اقتصــاد ما حکومت نکنــد، می خواهد نان گروهی 
را بریده و آنها را در معرض آســیب های سیل قرار 
دهد. آیا برنامه لوله کشی پیوست زیست محیطی را 
کســب کرده است؟ و اگر چنین باشد، چگونه به آن 
اجازه دست درازی به طرحی تحقیقاتی- اجرائی را 
داده اند؟ در همین راســتا، قرار است که پهن کردن 
جاده بخشــی از محل طرح گربایــگان را که اعتبار 
بین المللــی دارد ویــران کنــد. دســت کم بگذارید 
بخشی از خاک ما در اختیار محیط زیستی خوشایند 

بماند.
* ســیدآهنگ کوثر از بزرگان علم مدیریت آبخوان های 
کشور و مشهور به پدر علم آبخوان داری است. طرح های 
پیشنهادی و اجرائی او برای محافظت از برخی دشت ها 
و زیست بوم های کشــور و استفاده درست از سیلاب ها 
از جملــه نمونه های مثال زدنی و آموختنی هســتند که 
هم جوایز بین المللی گرفته اند و در داخل منشــأ اثرات 
بســیاری بوده اند. حالا یکی از طرح های او که در استان 
بوشــهر اجرا شــده، قرار اســت با عبور لوله های نفت 
دستخوش آســیب و تخریب شــود که این کار اثر این 
طرح تحقیقاتی و محافظتی برای مردم و محیط زیست 

منطقه را از بین خواهد برد. (توضیحات از «شرق»)

درس های آبخوان داری از  هامون  تا  بوشهر
تخریب طرح تحقیقاتى با عبور لوله نفت

 صفحه تتلو در اینستاگرام بسته شد

حاشیه کسب وکار من است 

سیدآهنگ کوثر*


